
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 27 de maig de
2010. Comença la sessió a les 10 hores. Presideix la pre-
sidenta de les Corts Valencianes, senyora María
Milagrosa Martínez Navarro. Sessió plenària número
71. Segona i darrera reunió.

La senyora presidenta:

Muchas gracias a los medios de comunicación.
Bon dia.
És reprén la sessió.

Compareixença del president del Consell per a 
respondre les preguntes d’interés general 

per a la Comunitat Valenciana

La senyora presidenta:

Compareixença del president del Consell per a respon-
dre a les preguntes d’interés general per a la Comunitat
Valenciana, formulades pels grups parlamentaris.

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Popular,
senyor Blasco.

El senyor Blasco Castany:

Moltes gràcies, senyora presidenta.
Molt honorable president de La Generalitat, honorables

consellers, senyores i senyors diputats, molt bon dia.
Que les polítiques socials són un compromís prioritari

del govern de La Generalitat, del govern que vosté presidix,
senyor president, és absolutament reconegut per la societat
valenciana d’una forma generalitzada i, a més d’esta adhe-
sió social i electoral que s’ha vingut manifestant en els
últims temps, jo crec que té també una proba irrefutable que
el seu govern està destinant 8 euros de cada 10, precisament,
a polítiques socials.

En este context de compromís del govern de La
Generalitat per les polítiques socials cobra una especial
rellevància les polítiques de salut, els compromisos sanitaris
i les polítiques actives que s’estan fent al servici d’aquelles
persones que requerixen eixe servici bàsic i públic en la nos-
tra comunitat.

L’accés a una sanitat pública, gratuïta, eficient, de quali-
tat, és, no sols un dret assumit ja per la societat, sinó uns dels
millors termòmetres per a mesurar quina és la relació entre
este servici públic bàsic i el benestar social d’una societat
avançada com la nostra.

És cert que la sanitat està, en estos moments, sotmesa a
reptes, alguns de caràcter estructurals, com és el cas del crei-
xement de la immigració, com és el cas de l’augment de la
dependència i com és el cas, igualment, de l’augment de ser-
vicis que s’han de prestar, i també, en estos moments que
està sota unes tensions producte d’una crisi econòmica que
amb caràcter clarament conjuntural, està afectant tots els
servicis públics en Espanya com a conseqüència d’una polí-
tica erràtica i fracassada del govern socialista. Però en estes
condicions, en este context, que no és certament fàcil, el ben
cert és que la Comunitat Valenciana, gràcies a l’esforç inver-
sor i de modernització que ha fet el govern de La
Generalitat, tenim una sanitat d’excel·lència. Una sanitat
d’excel·lència que representa l’esforç continuat del govern
d’atendre este servei bàsic per part del seu govern i per a

beneficiar l’immensa majoria dels valencians i de les valen-
cianes.

Hui tenim, com dic, una sanitat que té un caràcter uni-
versal, que és pública, que és gratuïta, que és eficient i, a
més, és de qualitat, i això és gràcies a l’esforç inversor i a
l’atenció que s’ha fet respecte la màxima sensibilitat sobre
els professionals de la sanitat valenciana, uns professionals
que són hui exemple i que el haver posat en marxa models
com el de la carrera professional, ha fet possible que hui la
sanitat valenciana siga un referent a tota Espanya, tenint en
compte que també Espanya té una de les millors saluts i
sanitats del món, però en la nostra comunitat això és evident
i està ja absolutament reconegut.

El seu govern, president, destina tots els dies 15.600.000
euros a la sanitat pública valenciana, el que és el mateix,
més de 5.000 milions a l’any, el 40% del pressupost de La
Generalitat. Això ha fet possible que programes com el de
Construïm Salut haja acostat a tota la societat valenciana
totes les infraestructures sanitàries i haja posat a l’abast de
tots els ciutadans els millors fórmules per atendre’ls ade-
quadament. Estem parlant d’haver posat en marxa hospitals,
haver posat en marxa infraestructures sanitàries, el haver
posat en marxa els consultoris necessaris i, sobretot, l’aten-
ció especialitzada en les poblacions majors de 20.000 habi-
tants. Tot un conjunt d’actuacions de polítiques actives que
han fet de la sanitat valenciana i dels seus professionals una
referència, com dic, nacional i, sens dubte, tindre hui una
sanitat i unes polítiques de salut d’excel·lència.

I tot això s’ha fet en l’esforç pressupostari del govern de
La Generalitat. Pròximament va a posar-se en marxa un hos-
pital de referència mundial com va a ser la Fe. Tots els ciu-
tadans, els milers de ciutadans que van a entrar cada dia en
la Fe, van a saber que eixa infraestructura exemplar i modè-
lica a tota Europa, cada euro que s’ha invertit allí ha sigut
una inversió exclusiva del govern de La Generalitat, on se
vora, a més, la discriminació del govern d’Espanya que,
igual que ha esta finançant infraestructures similars en
Cantàbria, en Extremadura o en Catalunya, a la Comunitat
Valenciana, en esta infraestructura essencial i modèlica, no
han destinat un sol euros. Una vegada més se demostra eixa
arbitrària discriminació del govern socialista respecte un
servici públic tan important com el de la sanitat i, sens
dubte, la falta de col·laboració i cooperació en el govern de
La Generalitat.

En este context de sanitat d’excel·lència i preocupació
del seu govern, el Grup Parlamentari Popular, senyor presi-
dent, li vol preguntar, quina és la valoració que el seu govern
i vosté, específicament, fa d’estos èxits i d’este reconeixe-
ment de la sanitat pública valenciana ?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula, per a respondre, el molt honorable presi-
dent del Consell.

El senyor president del Consell:

Gracias, señora presidenta.
Señorías.
Señor portavoz del Grupo Parlamentario Popular.
Efectivamente, ayer poníamos en marcha un nuevo aula-

rio para preparar a las personas que tienen que defender
nuestra seguridad y mañana recibimos las obras del hospital
más grande de toda Europa, aplicándonos al esfuerzo de
mejorar todos los días la sanidad pública en nuestra comu-
nidad.
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Una sanidad que se lleva prácticamente 5.800 millones
de euros de nuestros presupuestos, que durante este tiempo
ha visto incrementado el número de centros de salud y de
hospitales. Nunca en un periodo tan corto de tiempo se habí-
an puesto en marcha tantos centros de salud, ni tantos hos-
pitales, y nunca, además, se había hecho una inversión tan
grande y se habían ampliado las plantillas de los profesio-
nales sanitarios como se ha hecho durante este tiempo. Se
han creado también centros de investigación de excelencia
durante estos años y, en definitiva, nos hemos convertido en
referencia de intervenciones quirúrgicas de primer nivel en
Europa y también, en algunos casos, pioneros en el mundo.

El esfuerzo vale la pena, porque el esfuerzo por la sani-
dad, por las políticas sociales en general, pero por la sani-
dad, es dar igualdad de oportunidades de verdad, ciertas, no
abstractas, tangibles, a todos los ciudadanos. La mayoría de
los ciudadanos de la Comunidad Valenciana en distintas
encuestas, autonómicas o nacionales, dicen preferir para
muchas causas y ante ciertas circunstancias la sanidad públi-
ca a cualquier otro tipo de sistema en nuestra comunidad, y
los datos del barómetro sanitario, el año anterior, que están
editados por el ministerio –por lo tanto, hechos por el
Gobierno de España– avalan nuestro esfuerzo sanitario en el
nivel de convencimiento de que los valencianos decidimos
que nuestra sanidad funciona muy bien, que es de las que
mejor funcionan en toda España. El grado de satisfacción
supera el 70% y, en definitiva, estamos a la cabeza de
esfuerzo presupuestario y estamos a la cabeza de excelencia
y de oferta en todos los campos que tienen que ver con la
sanidad.

La sanidad es, junto con la educación, dos de las grandes
competencias que nos toca administrar como gobierno auto-
nómico. Esta cuestión no debería olvidarse porque los
gobiernos autonómicos tenemos muchas competencias,
tenemos muchas líneas de actuación, tenemos muchas ini-
ciativas que poner en marcha, tenemos muchos proyectos
estratégicos que desarrollar para mejorar el día a día de
nuestro conciudadanos. Pero hay competencias, además de
ámbito universal, que son los que dan el tono de excelencia,
de calidad de vida y de igualdad de oportunidades de los
ciudadanos, adonde tenemos que dedicar todo el esfuerzo
para que eso sea una realidad.

Por eso, en este campo tan importante, el de la sanidad,
que además se lleva buena parte del presupuesto de La
Generalitat, y que sigue siendo una exigencia en cuanto a
inversión y gasto, es un punto de referencia para saber, exac-
tamente si estamos o no cumpliendo con una de las grandes
misiones que tiene cualquier gobierno autonómico, que es
invertir y trabajar en aquellas competencias que les corres-
ponde en su totalidad al nivel de excelencia que una socie-
dad moderna requiere. Y aquí, precisamente aquí, en la sani-
dad, que es la primera gran competencia por el volumen pre-
supuestario y porque afecta a los cinco millones de ciudada-
nos y a otros millones de personas que vienen por nuestro
territorio, el gobierno valenciano, la comunidad autónoma,
nuestra administración, no solo está dando la talla sino que
está liderando el esfuerzo de eficiencia y eficacia al servicio
de todos nuestros conciudadanos. (Aplaudiments)

Fíjense, al final podremos valorar, objetiva o subjetiva-
mente, la tarea de cualquier equipo político. Al final se
podrá decir si una cosa funciona bien o mal, de manera abs-
tracta o teórica, pero este gobierno tiene obligaciones que
cumplir todos los días y estas obligaciones son obligaciones
que van directamente relacionadas con las personas, con las
familias, con su confianza y su tranquilidad en el sistema
que ponemos en marcha todos los días. Aquí es donde se tes-
tea a los gobiernos, aquí es donde se sabe si un gobierno está

o no a la altura de las circunstancias, aquí es donde se puede
conocer si el gobierno está al nivel de la exigencia de sus
conciudadanos y de los proyectos que desarrollan las com-
petencias que transferidas nos corresponde poner en marcha
todos los días. Aquí es donde se la juegan los gobiernos de
verdad, en la sanidad, en la educación, en las políticas socia-
les y en todas aquellas políticas que generan expectativa y
prosperidad. Y este gobierno, cada vez que es testeado en las
cosas de verdad sale con matricula de honor.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Socialista,
senyor Luna.

El senyor Luna González:

Gracias, señora presidenta.
Señor Camps, ¿cree que los parlamentarios de la oposi-

ción podemos desarrollar nuestra función de control sin
tener acceso a los actos administrativos y a los expedientes
mediante los que se gestiona el dinero público?

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Té la paraula el president del Consell per a respondre.

El senyor president del Consell:

Gracias, presidenta.
Señorías.
Señor portavoz.
¿Cree usted que al final sabremos de donde llegó el

informe y quién se lo dio? Bueno, es que me sigue pare-
ciendo muy importante a la hora de darle a usted la autori-
dad suficiente como para hacer las preguntas que usted va
haciendo jueves tras jueves. Pero en cualquier caso decirle,
que desde el inicio de esta VII legislatura hasta hoy, el
Consell ha respondido a 24.203 iniciativas de control. Yo
mismo he respondido a 107 preguntas que me han formula-
do los grupos parlamentario, seis veces más que las que res-
pondió el señor Lerma en la última legislatura.

El Consell ha contestado 19.305 preguntas escritas, el
triple de las que contestó el último gobierno socialista de La
Generalitat. Hemos cursado 3.717 solicitudes de documen-
tación, cinco veces más que en la última legislatura del
señor Lerma. Además, este Consell ha contestado a más de
700 preguntas orales, los miembros del Consell han compa-
recido 282 ocasiones. Hemos respondido a más de 70 inter-
pelaciones. Durante la III legislatura, el último gobierno
socialista, el gobierno del señor Lerma, respondió a poco
más de 9.000 iniciativas de control, nosotros a más de
24.000. ¿Le parece que esto es transparencia y contestar a la
oposición?

Y decirle, como me decía antes el vicepresidente econó-
mico, que de las 106 veces que se ha puesto documentación
a disposición de los señores de la oposición, sólo en 6 oca-
siones han ido a ver los expedientes.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el senyor Luna.
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